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300 Kč/týden – to je cena, za kterou Váš nepotřebný stroj jistě u nás prodáte!  

Nenechte proto své peníze ležet na dvoře, všechno má svého kupce!

www.AGRO-obchod.cz
Váš virtuální bazar. Více informací Vám podá Petr Mikuš, 

tel.: 721 247 205, petr.mikus@profipress.cz

AKP spol. s r. o.,
Rostislav Hájek, Proškovo nám. 21, 

614 00 Brno,
tel.: 739 616 304, fax: 545 235 773,

e-mail: obchod@akp.cz
IČO: 44013833  DIČ: CZ44013833

Typ stroje: AKP 2000/18

Rok výroby: 2004  

Popis: PE nádrž 2000 l, proplachová nádrž, 
nádrž na mytí, ramena 18 m, kopírování sto-
py, světlost ramen 2,2 m

Typ stroje: AKP Mazzotti MAF 4180

Rok výroby: 2019  

Popis: nádrž laminátová 3800 l, nádrž na 
proplach 2 x 270 l, míchací a oplachovací 
trysky, ramena 28 m – ocelokarbonová
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Zlevněno o 50 % 
na 150 Kč 

za jeden stroj!!!

www.  .cz

CENOVĚ DOSTUPNÁ INZERCE 
PRO KAŽDÉHO!!!

VYPRACUJEME VÁM NABÍDKU 
PODLE VAŠICH FINANČNÍCH MOŽNOSTÍ
Více informací na e−mail: petr.mikus@profipress.cz

www. .cz

 každé zboží 

má svého kupce
Více informací na tel.: 721 247 205, 

e-mail: petr.mikus@profipress.cz

 CTV SERVIS s. r. o.,
Jan Vaníček, Vojnův Městec 1, 

591 01  Vojnův Městec,
tel.: 775 680 550,

e-mail: info@ctvservis.cz
IČO: 28852095  DIČ: CZ28852095

Typ stroje: JCB 536-70 AgriSuper

Rok výroby: 2014 Cena: 1 100 000 Kč

Popis: 5100 h, 125 k, 40 km, klima, 
po servise, TP, pěkný stav

Typ stroje: Joskin Scariflex R5S3 7,2 m

Rok výroby: 2023

Popis: smykovací lišta, prutová sekce

Typ stroje: dovoz zemědělské techniky 

Popis: dovoz předváděcí a použité zeměděl-
ské techniky od majitele nebo autorizované-
ho dealera ze zahraničí

Agrotrans Otice s. r. o., 
Vladimír Poštulka, 

747 82 Štáblovice 179,
tel.: 553 791 110, fax: 553 791 910, 
e-mail: postulka@agrotrans-otice.cz
IČO: 26848856  DIČ: CZ26848856

Typ stroje: čelní žací stroj Rožmitál SC-301

 Cena: 260 000 Kč

Popis: záběr 3,0 m, disky, odpružený rám

Typ stroje:  lis na kulaté balíky Feraboli 
Extreme HTC 265

 Cena: 899 000 Kč

Popis: variabilní komora do 165 cm, plná 
výbava vč. řezání a vzduchových brzd, nali-
sováno pouze 2295 balíků

PEKASS a. s.,
Ing. Michal Sechter, Přátelství 555,

104 00  Praha 10,
tel.: +420 778 743 807, 

e-mail: michal.sechter@pekass.eu
IČO: 41693426  DIČ: CZ41693426

Typ stroje: John Deere S 685i ProDrive 

Rok výroby: 2014 Cena: 3 990 000 Kč

Popis: 4 x 4 + MacDon FD 75 Flexdraper, 
motor 2102 Mh, buben 1265 Mh, 
lišta 10,7 m

Typ stroje: Horsch Leeb PT 350

Rok výroby: 2016

Popis: samojízdný postřikovač Horsch 
 Leeb PT 350, nastříkáno 4314 ha,  ramena 
18/27/36 m

 E-agro s. r. o.,
Václav Kyncl, Váchova 2635, 

269 01 Rakovník,
tel.: 730 516 521,

e-mail: e-agro@seznam.cz,
IČO: 28547985  DIČ: CZ28547985

Typ stroje: převozní nádrž na močovinu

Rok výroby: 2019 Cena: 31 900 Kč

Popis: nádrž na močovinu, objem 300 litrů, 
s víkem a čerpadlem 12 V, hadice, pistole, 
plnicí otvor 

Typ stroje: naftová nádrž 2500 l s výdejem

Rok výroby: 2021 Cena: 76 150 Kč

Popis: nadzemní dvouplášťová nádrž na 
skladování nafty, záruka 10 let na plast, 
2 roky na čerpadlo

Typ stroje: nádrž na skladování DAM

Rok výroby: 2021 Cena: 131 900 Kč

Popis: AgriMaster nádrž na skladování 
hnojiva DAM, dvouplášťová, potrubí nerez, 
bezešvá, záruka 10 let

 Agrotip – Ing. Blažek,
Ing. Petr Blažek, Pracnerova 285, 

413 01 Roudnice nad Labem,
tel.: 602 430 291,

e-mail: info@agrotip.com
IČO: 42100224   DIČ: CZ42100224

Typ stroje: Agrotipa ROSSea PRIVAT ROTO

Rok výroby: 2022 Cena: 149 730 Kč

Popis: Agrotipa ROSSea PRIVAT ROTO 
– 230, 330, 430 – 2-, 3-, 4radličný otočný 
pluh, jištění střižným kolíkem

Typ stroje: dusač siláže Agrotipa SilaPress

Rok výroby: 2022

Popis: dusač siláže/senáže AGROTIPA 
SILAPRESS o záběru 2,1 m; 2,6 m; 3 m; 
3,2 m; 3,5 m; 4 m

B AGRO Březová s. r. o.,
Petr Bria, 747 44 Březová 130

tel.: +420 556 307 292
fax: +420 556 307 292
e-mail: info@b-agro.cz

IČO: 26853906  DIČ: CZ26853906

Typ stroje: lesnické navijáky UNIFOREST

Rok výroby: 2024

Popis: lesnické navijáky a stroje UNIFOREST. 
Lesnické navijáky od 3 až do 12 tun. Hobby 
a profi verze

Typ stroje: obraceč – shrnovač SUNCE V9 

Rok výroby: 2023 Cena: 71 900 Kč

Popis: obraceč – shrnovač SUNCE V9, 
6 metrů záběr, 9 kol záběr 6 metrů

Typ stroje: vlhkoměr DRAMIŃSKI TwistGrain 

Rok výroby: 2023 Cena: 6590 Kč

Popis: vlhkoměr DRAMIŃSKI TwistGrain pro 
CZ VERZE v Češtině! Kompaktní vlhkoměr 
na obilí

Typ stroje: Wielton PRC-2HP/W18WB

Rok výroby: 2023 Cena: 1 213 000 Kč

Popis: nabízíme k prodeji málo jetý před-
váděcí stroj WIELTON návěs PRC-2HP/
W18WB-dvoustranné sklápění

AGROVO CZ s. r. o.
Vladimír Opatřil

Stěbořice 168  747 51 Opava
tel.: +420 737 245 931

e-mail: opatril@agrovo.cz
IČO: 28526627  DIČ: CZ28526627
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Zásadní je vývoj nových technologií 
Problematika živočišné výroby, veterinářství i potravinářství byla témata, kterými se zabývala druhá část diskuse představitelů odborů České akademie 
zemědělských věd, jež se konala při příležitosti stoletého výročí této instituce. Moderování se opět ujal předseda předsednictva ČAZV a předseda 
odboru rostlinolékařství Jan Nedělník. Pozvání do studia přijali předsedkyně odboru výživy obyvatelstva a jakosti potravin Slavomíra Vavreinová, 
která zastoupila i odbor potravinářské technologie a techniky, předseda odboru veterinárního lékařství Martin Faldyna a Václav Kudrna z odboru 
živočišné výroby. Podstatnou část debaty přináší na svých stránkách i týdeník Zemědělec.

Nedělník: Jaké jsou v  oboru 
trendy současné a jaké vidíte bu-
doucí trendy vývoje?

Vavreinová: Potravináři musí 
reagovat na dobu, to znamená, 
musí začít používat nové techno-
logie, což je trend, kterého se dr-
žíme. V potravinářství se začínají 
používat technologie, jako je 
zpracování potravin vysokým 
tlakem, využívání osmózy, ultra-
filtrace a v nemalé míře také nové 
nanotechnologie. Pak musíme 
reagovat také na to, že se mění 
životní styl a mění se zdraví. Sice 
se dožíváme vyššího věku, ale 
abychom se ho dožili ve zdraví, je 
potřeba také zdravě jíst. To zna-
mená, že směřujeme k  tomu, 
abychom využili co nejvíce nové 
suroviny ke zpracování na potra-
vinářské výrobky. Druhou věcí 
je, že se musíme starat o popula-
ci. Když už dojde k nějaké poru-
še, tak ji saturovat doplňky stra-
vy. To je něco, co zejména starší 
generaci pomůže udržet zdraví. 
To je trend, na němž se pracuje. 
Některé naše výsledky nasvědču-
jí tomu, že jsme kus práce uděla-
li a  směřuje to i  do budoucna. 
Například nanotechnologie jsou 
úplně v  začátku a  je potřeba je 
rozvíjet. Díky tomu, že se vyvíjejí 
a  jsou známé i  nové techniky, 
analytické postupy, objevují se 
i  nové látky, ať už v  rostlinném 
materiálu, které je dobré využít 
zejména do doplňků stravy. Ne-
myslím si, že jsme schopni při 
všech znalostech, které máme, 
vyvinout úplně novou potravinu. 
Bude se jednat o nějaké inovace, 
kde se samozřejmě budou využí-
vat výsledky základního výzku-
mu, které musíme aplikovat do 
praxe.

Nedělník: Jaký máte názor na 
nové zdroje bílkovin typu potravi-
ny z hmyzu?

Vavreinová: Na tomto tématu 
se již pracuje. Jsou to nové potra-
viny a měly by se víc dostávat do 
praxe. Ale chce to osvětu, proto-
že ne všichni jsou tomu přístup-
ní. Už třeba výsledky na země-
dělské univerzitě u  paní profe-
sorky Kouřimské, která s  tím 
v Praze začala, ukázaly, že červí-
ky budou spíš pojídat živočicho-
vé a jejich prostřednictvím se do-
stanou do nás. Ale nějací 
fajnšmekři to mohou používat, 
stejně tak jako řasy. Já si myslím, 
že v  dohledné době to nebude 
úplně běžná potravina. 

Faldyna: K  předchozí otázce. 
Jsou vlastně dvě veterinární me-
dicíny. Jedna je zaměřena na psi, 
kočky, koně. Tam trendy do 
značné míry kopírují pokrok 
v humánní medicíně, ať už z po-
hledu diagnostického, terapeu-
tického, chirurgické zákroky 
a  podobně. Pokud jde o  veteri-
nární medicínu jako součást ži-
vočišné produkce, tak nejnovější 
trendy jsou spíše v  přístupech, 
jak řešit dříve položené otázky. 
Z pohledu živočišné produkce to 
nejdůležitější je asi spotřeba anti-
biotik v živočišné výrobě. Otázka 

antimikrobiální rezistence je ce-
losvětový problém. Nejrůznější 
nadnárodní organizace burcují, 
že počet kmenů přibývá a  stále 
více lidí bude umírat v důsledku 
nedostatečné terapie. Tento pro-
blém má řadu důvodů a živočiš-
ná produkce z toho ukrajuje ně-
jaký kousek, možná ne tak velký, 
jak se všeobecně soudí. Filosofie 
veterinární medicíny v  této pro-
blematice je založena na tom, že 
zdravé zvíře nepotřebuje terapii, 
takže všechny aspekty takzvané 
produkční a preventivní medicí-
ny, které udrží zvířata na úrovni 
chovu stáda zdravá, povedou 
k  tomu, že bude nižší spotřeba 
antibiotik a přitom bude zacho-
vána dostatečná produkce, která 
je daná genetickým pozadím 
chovaných zvířat. Na to všechno 
reaguje veterinární medicína 
s  částečným přesahem do živo-
čišné výroby, ať už je to diagnos-
tika, prevence ve formě zásad 
biologické bezpečnosti a  vývoj 
nových typů vakcín. Také jistá 
míra připravenosti na to, co mů-
že do našich chovů přijít v  dů-
sledku globální změny a cestová-
ní lidí po celém světě. 

Kudrna: Pochopitelně máme 
rovněž problém s antibiotiky, kte-
rá byla donedávna využívána, ale 
již to nelze. V oblasti krmivářství 
proto hledáme zdroje, které by je 
mohly nahradit. Řešíme aktuální 
problémy, jedním z  nejdůležitěj-
ších problémů je Green Deal. 
S tím souvisejí skleníkové plyny, 
alfa a  omega živočišné výroby. 
Uvádíme, že živočišná produkce 
ve světě představuje 14,5 procen-
ta produkce skleníkových plynů, 
což je poměrně značný podíl. 
Takže snahou je to maximálně 
snížit. Pokud jde o Českou repub-
liku, je ten problém menší, před-
stavuje to asi jen šest procent, 
z  toho má živočišná výroba asi 
třetinu. Vzhledem k nízkému sta-
vu hospodářských zvířat, ke kte-
rému jsme se dopracovali, je si-
tuace u nás méně výrazná. Kole-
gové již na této záležitosti pracují 
a řeší, jak se vyrovnat s otázkou 
metanu. Přežvýkavci mají velkou 
výhodu, že nekonkurují člověku 
v potravě, že mohou využívat lig-
nocelulózové materiály, se který-
mi si člověk neporadí, a zásluhou 
mikroorganismů v  předžalud-
cích je dokážou využít a rozložit 
na mastné kyseliny, amoniak 
a podobně a zhodnotit je pro své 
vlastní tělo, což je zdroj bílkovin. 
Současně ale vzniká bachorový 
plyn při bachorové fermentaci, 
kde máme oxid uhličitý, metan, 
dusík, vodík, a  ten je právě pro-
blém, protože nám blokuje další 
bachorový metabolismus. Takže 
tam máme archaea bakterie, jež 
dokážou produkovat metan, a ře-
šíme, jakým způsobem se zbavit 
i toho metanu, který vyprodukují 
tyto baktérie. Máme několik má-
lo možností. Jsou to krmiva, kr-
mit kvalitními krmivy, potom 
může být nižší produkce metanu. 
Pak může být defaunace bacho-
ru, která mám nevyhovuje, pro-
tože zastavíme celý organismus. 
Dále to mohou být přídavky růz-
ných aditiv, většinou se jedná 

o  silice, třísloviny a  podobně. 
V  některých pokusech částečně 
vyjdou, ale někdy nevyjdou vů-
bec, výsledky jsou rozpačité. Je-
diné, co je schváleno a  patento-
váno, je 3-nitrooxypropanol, kte-
rý snižuje produkci metanu až 
o asi 30 procent. To je jediná věc, 
která funguje, takže se na tom 

pracuje dál. Jinak je třeba dále 
pracovat na zpřesňování potřeby 
živin pro všechny druhy a  kate-
gorie hospodářských zvířat. Po-
kud jde o  skot, tak je to otázka 
chráněných aminokyselin, dnes 
se již speciálně u dojnic používají 
nízkoproteinové diety, takže je 
třeba dohonit kvalitu proteinu. 
Týká se to vysokoužitkových stád 
s užitkovostí 11,12, 13 tisíc litrů 
za laktaci. Pochopitelně to souvi-
sí s cenou aminokyselin a mléka. 
Pak to jsou nové zdroje jako v po-
travinářství, tady se také hledají 
nové zdroje krmiv. Pracuje se 
u nás rovněž na hmyzí moučce. 
Je také otázkou, zda spotřebitelé, 
když se dozvědí, že zvíře bylo kr-
meno hmyzí moučkou, to budou 
schopni akceptovat. Uvádí se za-
tím, že jen 15 až 20 procent lid-
stva je ochotno to konzumovat, 
ale ostatní zatím ne. Je to ale 
otázka vývoje. Stálým problé-
mem Evropy je pak GMO, to je, 
myslím, prokletí Evropy. Aby Ev-
ropa stačila dalším kontinentům, 
tak by s tím měla něco dělat. Teď 
jsou vyvinuté nové genomické 
techniky, které by řadu věcí doká-
zaly vyřešit a postavit Evropu do 
nějakého rovnoprávného posta-
vení. 

Nedělník: Pokusíme se prezen-
tovat významné výsledky, které 
mohou lidé vidět v praxi. Zároveň 
se zeptám, jak hodnotíte spolu-
práci výzkumu s  výrobci potra-
vin? 

Vavreinová: Na realizované 
výsledky z dřívější doby navazují 
nové. Jako první bych prezento-
vala bezlepkovou směs, která by-
la vyvinuta ve Výzkumném ústa-
vu potravinářském a byla to prv-
ní česká bezlepková směs. To byl 
tedy velice hodnotný výsledek. 
V  poslední době se kolegové 
hodně zaměřili na vývoj potravy, 
která je zpracovaná vysokým tla-
kem, takže na pultech můžete vi-
dět UGO šťávy, to je výrobek, 
který pochází také z  dílny Vý-
zkumného ústavu potravinář-
ského. Tímto tlakem se podařilo 

zakonzervovat také naklíčené 
luštěniny, které jsou lépe konzu-
movatelné, protože se ztrácí ne-
žádoucí doprovod této stravy. 
Velice dobrých výsledků se do-
sáhlo v  mlékárenství a  tam se 
právě odráží dobrá spolupráce 
s podniky. Na pultu můžete vidět 
roztíratelné máslo, které je hned 

použitelné, různá acidofilní mlé-
ka a nemalou řadu tvoří právě vý-
robky, které jsou vyvinuty právě 
pro dietní účely. Jsou to mléka ty-
pu Nutrilac, která byla dokonce 
oceněna cenou TAČRu. Šlo 
o úžasnou spolupráci s Bohušo-
vickou mlékárnou. Tento výro-
bek vznikl zhruba před 15 lety 
a od té doby se vyrábějí jeho „dě-
ti“. Můžeme říct, že dnešní vý-
sledky jsou návazné na tento vý-
sledek. Podobně začínáme fušo-
vat do farmacie, kde díky rozvoji 
nanotechnologií se kolegům po-
dařilo dostat do praxe léčivo za-
kombinované do nanovláken, 
které působí v  místě, kde má 
přesně působit. Co se týká spolu-
práce s podniky, velice prospěšný 
byl program v  rámci dotačního 
titulu rozvoje venkova. Tam se 
podařilo, zejména kolegům léka-
řům, realizovat asi 12 výrobků, 
které se díky němu dostaly na 
svět. Byl to program, v  jehož 
rámci se poskytovaly investiční 
peníze. Ta koncovka trochu 
schází. My vyvineme nějaký vý-
robek a tomu je třeba uzpůsobit 
technologii, popřípadě ji doplnit 
o nějaký nový přístroj nebo zaří-
zení, a to právě Program rozvoje 
venkova dovoloval. Stejně tak 
spolupráce s  podniky je velice 
dobrá, když jsou přímo zaintere-
sované v projektech a jsou potom 
realizátory. U  zemědělského vý-
zkumu je to program NAZVA. 
Pro potravináře je však daleko 
důležitější TAČR, v  jehož rámci 
se více spolupracuje s  podniky. 
Jinak potravináři ještě mohou re-
agovat na smluvní výzkum, nebo 
to jsou vouchery. Tam se dají vý-
sledky výzkumu také uplatnit. 

Nedělník: Myslím, že je třeba 
i  osvěta vzhledem k  veřejnosti 
a  podobně, abychom přemýšleli 
nad tím, jak nevyhazovat tolik 
potravin. Kvalifikovaný odhad 
je, že 40 procent produkce potra-
vin směřuje do odpadu. Kdyby-
chom plýtvali méně, tak bychom 
si uvolnili trochu ruce v tlaku na 
zemědělskou produkci a  jak to 

dělat. Někdy ve výzkumu, který je 
plošný pro zemědělskou praxi, 
chybí konkrétní realizátor, jak 
tomu je v potravinářství.    

Faldyna: Normální běžný kon-
zument na trhu nepotká moc na-
šich produktů. Našim odběrate-
lem jsou biotechnologické firmy, 
ať se již podílí na produkci krmiv, 
diagnostik nebo vakcín. V  po-
slední době se nám podařilo rea-
lizovat některé diagnostiky na 
úrovni infekčních onemocnění 
skotu, infekčních onemocněních 
ryb, máme zaregistrovanou vak-
cínu proti salmonelovým one-
mocněním prasat. Jedna biotech-
nologická firma to realizuje na tr-
hu po celé EU. V květnu jsme do-
stali pozitivní rozhodnutí z Ústa-
vu pro státní kontrolu veterinár-
ních biopreparátů a léčiv pro pro-
dukt založený na inovativním pří-
stupu k  probiotickým kulturám 
pro čerstvě vylíhlá kuřata. Polo-
provozní experimenty zatím uka-
zují, že jeho použití výrazně sni-
žuje spotřebu antibiotik při za-
chování dostatečného zdravotní-
ho statusu chovaných zvířat. 

Když jsem zmínil problematiku 
mikrobiální rezistence, není to 
jen o  zdraví zvířat, ale i  o  dia-
gnostice a hledání nových přístu-
pů, jak co nejrychleji a  co nej-
přesněji poskytnout chovateli in-
formaci, že dané onemocnění by 
se mělo léčit antibiotiky a jak an-
tibiotika použít, protože i  v  této 
oblasti přibývá kmenů s rezisten-
cí vůči antibiotikům. 

Ve vztahu k  potravinářům je 
jasný i odběratel. Pokud se vrátím 
k zemědělské prvovýrobě, tak ne-
jde jen o to, jestli produkt fungu-
je, ale také o  jeho cenu. Ta do 
značné míry ovlivňuje finanční 
vstupy do živočišné produkce. Je 
to podobně jako s welfare. Potom 
bychom se my, jako spotřebitelé, 
kteří nakupují produkty, primár-
ně měli dívat, jaká je jejich kvali-
ta, jak byly vyrobeny, zda obsahu-
jí všechno, co by měly, a neobsa-
hují něco, co by neměly. Primár-
ním rozhodovacím kritériem ale 
nemůže být jejich cena. Genetic-
kými kroky a šlechtěním jsem se 
dopracovali k tomu, že menší po-
čet zvířat je schopen produkovat 
smysluplné množství mléka. 
V případě brojlerových kuřat je to 
o intenzitě a množství zvířat, kte-
rá jsou chovaná na jednotku plo-
chy. Pak my, spotřebitelé, musí-
me akceptovat vyšší cenu s vědo-
mím, že zvířata vyrostla v  pod-
mínkách, které odpovídají stan-
dardním představám o welfare.  

Nedělník: Česká republika je 
kromě jedné dvou nákaz možná 
prostá dalších nákaz? 

Faldyna: Epidemiologická si-
tuace v ČR je dlouhodobě dobrá, 
když se to vezme v globálu, řada 
onemocnění se u nás nevyskytu-
je. V poslední době to bylo získá-
ní statusu země prosté infekční 
bovinní rinotracheitidy, což je vi-
rové onemocnění skotu, které se 
podařilo eradikovat díky státem 
financovanému ozdravnému 
programu. V  současné době ze 
zásadních nákaz aktuálně dvě, 
máme africký mor prasat, na-

štěstí dosud jen v  příhraničích 
oblastech a  pouze u  divočáků. 
Zatím nebyl prokázán žádný 
vstup tohoto patogena do chovu 
domácích prasat. To je do značné 
míry známka vysokého povědo-
mí chovatelů prasat o biologické 
bezpečnosti, čímž se vstup náka-
zy minimalizuje. Trochu jiná si-
tuace je s ptačí chřipkou, protože 
ji přenáší volně žijící ptáci a ohni-
sek je relativně hodně. Je to pro-
blém nejen z pohledu veterinár-
ního, že nákaza je v chovech vod-
ní nebo hrabavé drůbeže, ale 
v  některých oblastech světa do-
chází i k decimaci populace volně 
žijících zvířat a  potenciálně to 
ohrožuje biodiverzitu. Existuje 
vakcína, která je podatelná ptá-
kům, ale je injekční. Takže se ba-
víme spíše o  chovech s  genetic-
kým backgroundem, ne o  těch 
produkčních. Vrátím se ještě 
k  důležité otázce, a  to, kolik to 
stojí. Jestli cena produktu není 
vyšší než cena zvířete. Když se 
vyhlašují mimořádná veterinární 
opatření, tak je to do značné míry 
o  decimaci chovu. Ale existují 
nejrůznější ekonomické nástro-
je, jako je pojištění podnikání, 
které to mohou výrazně vrátit, 
ale může dojít k  výpadku pro-
dukce. Zmíněná onemocnění 
jsou dvě zásadní. Pak je ale řada 
onemocnění, která nejsou až tak 
popularizovaná. K  nim se řadí 
mastitidy, záněty mléčné žlázy, 
které mohou ovlivnit produkci 
mléka. Je to častá indikace k po-
užití antibiotik. V tom okamžiku 
se mléko nemůže dodávat do 
mlékárny, takže dochází k  vý-
padku, a  tím pádem k  dalším 
ekonomickým ztrátám chovate-
le. Dříve, a  tady budeme asi za-
jedno s kolegy z odboru živočišné 
výroby, dříve se zvířata šlechtila 
primárně hlavně na produkci. 
K  novějším trendům, které mi 
připadají logičtější, pak patří, že 
se šlechtí nejen na produkci, ale 
i na přirozenou odolnost. Zdraví 
jako předpoklad dobré produkce 
je stále více skloňované. A  opět 
zdravé zvíře nepotřebuje léčit, 
včetně antibiotik. 

Kudrna: Nejvíc je vidět změna 
u  skotu. Celá populace je jiná, 
než byla někdy před padesáti le-
ty. Zejména zásluhou holštýniza-
ce i  šlechtitelských programů 
u českého strakatého skotu došlo 
k výraznému nárůstu užitkovos-
ti. Takže dneska jsme mezi desít-
kou nejlepších států na světě, po-
kud jde o průměrnou užitkovost. 
K tomu se vztahuje řada dalších 
problémů; takový skot vyžaduje 
určité podmínky, jednak jde 
o  welfare, všude vidíte volné 
vzdušné stáje, kde je třeba i eva-
porační ochlazování pro dojnice 
v  období tepelného stresu, to je 
červenec, srpen, eventuelně září, 
protože to způsobuje ztráty užit-
kovosti. Další věc, která u zvířat 
byla problémová, zejména po re-
voluci, byla, že tato zvířata vyža-
dovala jiný systém výživy, proto 
se přešlo na zkrmování komplet-
ních krmných dávek. Zpočátku 
tam byly velké problémy, řešili 
jsem otázku míchání krmných 
dávek.    (Pokračování na str. 5)

Zuzana Fialová

Předseda odboru veterinárního lékařství Martin Faldyna (zleva), 
předsedkyně odboru výživy obyvatelstva a jakosti potravin 
Slavomíra Vavreinová, předseda předsednictva ČAZV Jan Nedělník 
a Václav Kudrna z odboru živočišné výroby  Foto TV Zemědělec
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Den otevřených dveří v Kostomlatech

Na den otevřených dveří pořa-
datel pozval stávající i potenciál-
ní zákazníky, ale i širokou odbor-
nou veřejnost a  studenty střed-
ních škol. Nechyběli ani zástupci 
výrobců a  prodejců zemědělské 
techniky z  jeho portfolia. To je 
opravdu široké. V současné době 
nabízí DAGROS jako importér 

či dealer zákazníkům v  Česku 
i na Slovensku techniku více než 
25 evropských výrobců. Od roku 
2015 je importérem strojů znač-
ky ROPA, výrobce sklízečů 
brambor a sklízečů a čisticích na-
kladačů cukrové řepy. Další vý-
znamnou značkou v  portfoliu 
jsou tažené a samojízdné krmné 
vozy Faresin, rotorové mulčova-
če Spearhead, pásové shrnovače 
ROC a samozřejmě také špičko-

vé samojízdné postřikovače 
Agrifac, mířící do systémů pre-
cizního zemědělství, které v  na-
bídce doplňuje aplikační techni-
ka Tecnoma. Jako dealer nabízí 
DAGROS techniku dalších vý-
znamných výrobců, například 
stroje na zpracování půdy a setí 
Pöttinger a Köckerling, aplikační 
cisterny Veenhuis a další.

Na den otevřených dveří si po-
řadatel kromě pasivně vystave-
ných strojů připravil podrobnější 
komentované představení vybra-

né techniky před tribunou s ná-
vštěvníky. Technika byla rozděle-
na do tří tematických bloků. Prv-
ní byl věnován sklizni brambor, 
druhý cukrové řepy a  třetí apli-
kační technice. Velké sklizňové 
stroje doplnila tažená a  nesená 
technika.

V první části reportáže jsme se 
zaměřili na představení techniky 
na sklizeň brambor ROPA 

a  mulčovačů a  příkopových ra-
men značky Spearhead. 

V druhé části se budeme věno-
vat další předváděné technice.

Sklizeň cukrovky
Největším strojům byl vyhra-

zen druhý blok předvádění. Jako 
první předjel před diváky tříná-
pravový šestiřádkový sklízeč 
cukrovky ROPA Tiger 6S pohá-
něný motorem Volvo o  výkonu 

796 k. Jde o nejvýkonnější sklízeč 
s nejsilnějším motorem na trhu. 
Sklízeč je vybaven cepovým oře-
závačem a následně kolovým vy-
orávacím agregátem RW do těž-
kých jílovitých půd a  systémem 
R-Contour pro automatické za-
hlubování v každém řádku. 

Všechny nápravy sklízeče jsou 
uloženy na dvou pístnicích, což 
umožňuje podvozku velmi dobře 
kopírovat terén. Podvozek sklí-
zeče dokáže navíc vyrovnat ná-
klon až 10 %. 

Sklízeč je opět (stejně jako 
u  sklízečů brambor) vybaven 
prostornou, komfortní kabinou 
s  dvěma 12“ ovládacími termi-
nály.

Zásobník má objem 43  m3 

a  stroj jej dokáže vyprázdnit za 
50 s. 

I při délce 15 m je sklízeč obrat-
ný, což ocení posádka především 
na malých pozemcích a na sou-

vratích. Pojezdová rychlost se 
pohybuje na poli v rozmezí 0 až 
17 km/h, na silnici 0 až 40 km/h.

Menší rozměry má druhý před-
stavený – dvounápravový šesti-
řádkový sklízeč cukrové řepy 
ROPA Panther 2S, poháněný 
stejným motorem Volvo jako je-
ho výkonnější bratr. Shodnou 
má i kabinu a její vybavení. 

Univerzální cepový ořezávač 
s  automatickou regulací výšky 
ukládá chrást buď pod sebe, ne-
bo jej vyhazuje do boku. Tento 
sklízeč je vybaven radličkovým 
vyorávacím agregátem RR 
a  systémem R-Contour pro au-
tomatické nastavení hloubky 
jednotlivých řad radlic. Hloubka 
radlic je řízena ultrazvukovými 
senzory, které udržují jejich opti-
mální hloubku. Zásobník má 
kapacitu 30 m3.   

Stejně jako Tiger má i Panther 
hydraulický podvozek s  obdob-
nými vlastnostmi. 

Všechny sklízeče a  nakladače 
ROPA jsou standardně vybave-
ny také systémem R-Connect 
pro sledování práce stroje, evi-
denci denních výkonů a  dalších 
parametrů. 

Třetím do party byl při přehlíd-
ce čisticí nakladač ROPA Bun-
ker Maus 6 s  čisticím košem 
o  objemu 12 m3. Stroje Maus 
s motorem Mercedes-Benz o vý-
konu 354 koní mají novou vel-
kou kabinu, poskytující posádce 
potřebný komfort. Dokonce ne-
chybí ani podlahové topení. 

Na poli se stroj automaticky 
rozkládá. Jeho rameno dokáže 
naložit dopravní techniku až do 
vzdálenosti 15 m od podélné osy 

nakladače. Ovládání pomocí 
dvou terminálů je stejné jako 
u sklízečů této značky. Pro čiště-
ní může být stroj ve střední části 
vybaven překládacím pásem ne-
bo válcovým stolem s  protiběž-
nými čisticími válci. Na přání 
může být nakladač vybaven dy-
namickou váhou nebo postři-
kem čisticích válců vodou.  

Za dobu své existence prodala 
společnost DAGROS u nás a na 
Slovensku  již devadesát samo-
jízdných strojů ROPA. 

Pro přípravu krmiva
Sklizňovou techniku ROPA 

doplnil v druhém bloku předvá-
dění tažený míchací krmný vůz 
Faresin Master 1050 italského 
výrobce samojízdné a  tažené 
krmné techniky. Zástupce firmy 
DAGROS návštěvníky informo-
val, že prodejce z Kostomlat nad 
Labem má již několik let domi-
nantní postavení v  prodeji 
 samojízdných krmných vozů 
FARESIN Leader. Předvedený 
vůz je vybaven třemi horizontál-
ními šneky, zadní frézou a  zá-
sobníkem o objemu 10,5 m3. Po-
té co fréza odfrézuje potřebné 
množství krmiva, spodní dlouhý 
šnek nařeže stébelnaté materiá-
ly a dva horní šneky promíchají 
všechny komponenty a  rozhr-
nou směs po celém voze. 

Výběr krmné techniky Faresin 
je velmi bohatý, výrobce nabízí 
samojízdné vertikální vozy a taže-
né vozy horizontální i vertikální.   

Aplikační technika

Kompletní třetí skupinu strojů 
již nemohl pořadatel představit, 
protože byla příroda proti. Průtrž 
mračen znemožnila nájezd tech-
niky z travnatých ploch, a tak byl 
návštěvníkům posléze předsta-
ven pouze samojízdný postřiko-
vač Agrifac, který čekal na svou 
chvíli slávy na zpevněné ploše.  

Výrobce Agrifac nabízí něko-
lik modelů postřikovače Con-
dor. Prodejce vybral pro před-

stavení největší z nich – Condor 
Endurance II s nádrží o objemu 
8000 l. Postřikovač pohání mo-
tor Cummins o  výkonu 405  k. 
Podvozek je vybaven náprava-
mi s  nastavitelným rozchodem 
kol, v  tomto případě z  200 na 
300 cm. 

Postřiková ramena jsou ro-
bustní ocelová typu „J“ z kruho-
vého profilu. Firma Agrifac do-
káže vyrobit ramena s  pracov-
ním záběrem až 55 m. 

Pro stabilní výšku ramen nad 
zemí či porostem využívá Agrifac 
radarové senzory. 

Z  postřikových technologií 
jmenujme plynulou cirkulaci ka-
paliny, pulzní postřik či kompen-
zaci dávky při projíždění zatáček. 
Postřikovač dokáže také variabil-
ně aplikovat po jedné trysce, tedy 
po 25 cm, a je tak vhodný do sys-
témů precizního zemědělství.     

Představení oblíbených páso-
vých shrnovačů ROC a  cister-
nových aplikátorů kejdy Veen-
huis, na které kvůli  počasí již 
nedošlo, pořadatel jistě zařadí 
do programu příštího dne ote-
vřených dveří. 

Jiří Hruška

Na začátku června uspořádala společnost DAGROS, s. r. o., den otevřených dveří ve své centrále v Kostomlatech nad Labem. Na návštěvníky čekala 
vystavená technika z portfolia společnosti a také bohatý doprovodný program. 

Třínápravový šestiřádkový sklízeč cukrovky Tiger 6S   Foto Jiří Hruška

Tažený míchací krmný vůz Faresin Master 1050    Foto Jiří HruškaDvounápravový šestiřádkový sklízeč Panther 2S   Foto Jiří Hruška

Samojízdný postřikovač Agrifac Condor Endurance II s nádrží o objemu 8000 l    Foto Jiří Hruška

Oblíbených pásových shrnovačů ROC prodala společnost DAGROS v ČR již více než 250    Foto Jiří Hruška

Do portfolia společnosti DAGROS patří také cisternové aplikátory 
kejdy Veenhuis    Foto Jiří HruškaČisticí nakladač Bunker Maus 6 s čisticím košem    Foto Jiří Hruška

(Dokončení ze str. 4)
Byly problémy, jak to zamíchat, 

někdo to nedomíchal, někdo pře-
míchal. Dojnice pak měly pro-
blém s  bachorem. Řešili jsme 
otázku, jaká má být sušina, ideál-
ně kolem 50 procent, zpřesňova-
la se potřeba živin. Vzhledem 
k tomu, že tato zvířata jsou špič-
ková, většinou produkují víc než 
stačí zkonzumovat, tak jsme se 
dostávali do negativní energetic-
ké bilance. To znamenalo najít 
řešení, krmné komponenty, kte-
ré maximálně dotují krmnou 
dávku tak, aby schodek v  živi-
nách byl co nejnižší. Další jsou 
problémy po otelování. Řešili 
jsme otázku drenčování (pozn. 
red. nucené podávání tekutin 
sondou přímo do bachoru), a to 
společně s firmou VVS Vernéřo-
vice, kde jsme s tím začali a běží 
to dosud. Pak je to uplatnění no-
vých krmiv, ať to byly lupiny, bílá, 
žlutá, úzkolistá, nebo olejniny, 

protože mají příznivý dopad na 
skladbu mléčného tuku, pokud 
jde o mastné kyseliny, u lnu spe-
ciálně zvýšení podílu omega-3 
mastných kyselin. Vzhledem 
k  tomu, že jsou stále problémy 
s  dovozem sójového extrahova-
ného šrotu, řešili jsme i  otázku 
doplnění krmných dávek vyso-
kým podílem řepkovým extraho-
vaným šrotem, což se osvědčilo 
a v provozu se to běžně využívá. 
Řešil se také program zasušová-
ní dojnic a krmení v období stání 
na sucho v  souvislosti s  délkou 
stání na sucho. Ve vztahu ke kr-
mivům se řešila i jejich konzerva-
ce, zejména vojtěškových siláží, 
kde je trochu problém s konzer-
vací, takže je otázkou, jaké pou-
žít konzervanty a v jaké koncent-
raci, a  jak vůbec tu techniku 
zvládnout. Pěstování některých 
krmiv, jako jsou vojtěšky a  voj-
těškotrávy, v této kombinaci v ur-
čitých oblastech se ukazuje v prv-

ních dvou letech lepší i z hlediska 
silážování. Vzhledem k tomu, že 
trávy obsahují větší podíl cukru, 
takže je zajištěn lepší start bakte-
rií mléčného kvašení. Pak to jsou 
změny koncentrace živin během 
vegetační doby. Dochází však 
k nárůstu vlákniny během vege-
tace a  zhoršení stravitelnosti, 
takže doporučujeme termín se-
kání. Zabýváme se využitím lu-
pin u  všech hospodářských zví-
řat. Byl také vybudován celý sys-
tém pastvy slepic a kuřat včetně 
doplňkových komponentů a dal-
ší programy. Po revoluci jsme ře-
šili rozvoj chovu krav bez tržní 
produkce mléka, což je dnes běž-
ná disciplína a  ještě dotovaná. 
Funguje zejména v podhorských 
oblastech. U skotu se sleduje vý-
krmnost jednotlivých plemen 
a kvalita masa, jatečná hodnota 
a  související otázky. Znovu se 
oprášil chov přeštického prasete 
a  je to dost žádaná záležitost 
z  hlediska kvality masa. Jedna, 
ještě důležitá věc, která je vidět, 
náš ústav je garantem národního 
programu ochrany genetických 

zdrojů zvířat, tam se řeší zacho-
vání starých původních plemen, 
jako je česká červinka, nebo sle-
pice česká kropenka, původní 
druhy králíků i prasat. Pak jsme 
se podíleli i na klonování.      

Nedělník: Co byste si přáli vidět 
za témata v  časopisech, jejichž 
jste kvestory?

Vavreinová: (Odbor potravi-
nářské technologie a  techniky ve 
spolupráci s odborem potravinář-
ské technologie a  techniky je ga-
rantem vědeckého časopisu Czech 
Journal of Food Scien ces). Hájím 
časopis Potravinářské vědy. Za 
poslední léta časopis dostal švih 
a ráz. Vzhledem k tomu, že je to 
časopis s  impaktem, dává mož-
nost uplatnit české výsledky zá-
kladního výzkumu na české pů-
dě. Velice si vážíme, že v  Če-
chách tento časopis funguje. Na-
vázali jsme spolupráci s časopi-
sem Výživa a potraviny, kde au-
toři vytáhnou z  impaktovaného 
článku něco pro praxi. Potravi-
nářské vědy čte jen určitý okruh 
zájemců, ale časopis Výživa a po-

traviny čte i  širší veřejnost. Na 
akademickém časopise je důleži-
té, že tam jsou výsledky základ-
ního výzkumu a pak se z toho od-
víjejí výsledky aplikované. Trend 
je dobře nastavený a vždy se hle-
dají témata. Aby však vznikl po-
řádný výsledek publikovatelný 
v takovém časopisu, chce to delší 
dobu, takže těžko můžeme pre-
dikovat, na co se zaměříme za tři 
čtyři roky.

Faldyna: Časopis Veterinární 
medicína reflektuje všechna té-
mata, která se týkají veterinární 
medicíny. Časopis je nyní znovu 
v celosvětové databázi Národní-
ho ústavu zdraví. Vědecké vý-
sledky jsou volně dostupné a zá-
roveň jeho cena je přiměřená vý-
znamu časopisu. V  současnosti 
je v  takzvaném třetím kvartilu, 
což je sice dobrý trend postoupit 
z  Q4 do Q3. Pokud však řada 
univerzit a  podprogramy post-
graduálních studentů jsou posta-
veny primárně na tzv. excelent-
ních výsledcích, nad mediánem 
oboru Q1, Q2, tak časopisy pod 
ním trpí. Někdy je problém zís-

kat autory, kteří se chovají prag-
maticky, protože Q3 je málo. Vě-
říme tomu, že obohacením rady 
o  některé zahraniční kolegy bu-
dou články chodit ve větší míře. 
Je to ale běh na dlouhou trať, je 
třeba držet únosnou délku re-
cenzního řízení, kvalitu komuni-
kace mezi redakcí a  časopisy, 
a  shánět a  představovat časopis 
jako platformu, přes kterou se 
dají šířit informace dalším po-
tenciálním autorům.  

Kudrna: (Odbor živočišné výro-
by je odborným garantem vědec-
kého časopisu Czech Journal of 
Animal Science) Je důležité, že se 
vydává v  naší lokalitě. Takže by 
se dalo říct, že domácí autoři ma-
jí lepší možnost publikovat než 
v cizině. Ale je to opravdu běh na 
dlouhou trať.   

Nejvíce obchody podle dat 
agentury NIQ mizí v  obcích do 
2000 obyvatel. „Důvody, proč se 
malé, nezávislé prodejny zavírají, 
jsou celkem jasné. Na jednu stra-
nu je to vlivem rostoucí konku-
rence nadnárodních řetězců a na 
stranu druhou tyto prodejny ne-
jsou schopny nakupovat levně 
od dodavatelů,“ míní předseda 
AČTO Pavel Březina. Počet ma-
lých a nezávislých prodejen s po-
travinami bude podle AČTO nej-
spíš klesat i v budoucnu. „Cestou 
je například napojování obchodů 
na e-shopy, což jim rozšiřuje na-
bídku, nebo využívání technolo-
gie automatizovaného prodeje, 
která šetří personální náklady 
a  zvyšuje komfort zákazníků. 
Malé obchody musí zjednoduše-

ně řečeno samy hledat cesty, jak 
uspět,“ řekl Březina. 

Z  výzkumu společnosti Ga-
REP, který byl prezentován na 
kongresu Samoška v Olomouci, 
pak vyplynulo, že venkovské ob-
lasti v České republice pravidelně 
pak objíždějí nejméně dvě desít-
ky pojízdných prodejen se zá-
kladními potravinami a  zbožím 
denní potřeby. V  každém kraji 
funguje aspoň jedna pojízdná 
prodejna, nejvíce jich je v  Kraji 
Vysočina. Pojízdné prodejny za-
jíždí do stovek obcí, z nichž znač-
ná část přišla o kamenné obcho-
dy, kvůli rostoucím nákladům, 
postupnému úbytku zákazníků 
i  rostoucí oblibě dovážky potra-
vin z  e-shopů ale mají na mále. 
„Každá pojízdná prodejna za tý-
den obslouží obvykle v průměru 
kolem 35 až 40 obcí, v některých 

případech ovšem prodejny ob-
slouží za týden až 60 obcí. Počet 
obcí využívajících tohoto způso-
bu zásobování lze proto odhado-
vat na vyšší stovky,“ uvedli autoři 
výzkumu Venkoobchod. Pojízd-
né prodejny nabízí hlavně zá-
kladní potraviny, pečivo, uzeniny 
či mléčné výroby. Počty zákazní-
ků pojízdných prodejen mají kle-
sající trend. „Jejich nejčastějšími 
zákazníky jsou totiž především 
senioři, kterých v obcích průběž-
ně ubývá,“ upozornili tvůrci vý-
zkumu. V turistické sezóně tržby 
a  finanční bilanci pojízdných 
prodejen zachraňují chataři 
a  chalupáři, kteří tvoří význam-
nou část zákazníků. 

Trasy pojízdných prodejen jsou 
obvykle historicky dané a stabil-
ní. Například na Rychnovsku 
a  Náchodsku v  nezměněné po-

době fungují od roku 1994. Pro-
voz pojízdných prodejen zajišťují 
jedna až dvě osoby. „Nejčastěji 
jezdí s  pojízdnou prodejnou ři-
dič, který je současně také proda-
vačem. Ojediněle jezdí řidič také 
s  prodavačkou, která má v  jed-
notlivých obcích na starosti pro-
dej sortimentu,“ stojí ve zprávě.

Pojízdné prodejny mají v České 
republice dlouhodobou tradici. 
Podle údajů Svazu českých 
a moravských spotřebních druž-
stev v  roce 1991 venkovské ob-
lasti České republiky objíždělo 
115 velkých pojízdných prode-
jen, které provozovaly tehdejší 
Jednoty. Pojízdné obchody si ale 
na sebe po roce 1989 nedokázaly 
vydělat a  například v  roce 2005 
jich po českém venkově jezdilo 
už jen několik posledních. Poté 
se počet pojízdných prodejen za-

čal opět zvyšovat, avšak místo 
přestavěných autobusů jezdí ma-
lé dodávky.

O  kamennou prodejnu podle 
výzkumu GaREP přišla v  po-
sledních deseti letech nejméně 
pětina malých obcí do 200 oby-
vatel. Maloobchodní síť výrazně 
prořídla také v  obcích s  200 až 
500 obyvateli. Obchody byly zru-
šeny zhruba v desetině z nich. Ta-
ké pojízdné prodejny budou bez 
významnější technologické pro-
měny podle odborníků spíše 
ubývat. „Nákup jednou až dva-
krát týdně v přesně stanoveném 
čase a  nedostatečný sortiment 
jsou ve srovnání s  jinými mož-
nostmi natolik nekomfortním ře-
šením, že pokles zákazníků po-
jízdných prodejen bude možné 
jen obtížné zastavit,“ upozornili 
autoři výzkumu. Autoři projektu 

Venkoobchod upozornili, že pro-
vozování pojízdných prodejen je 
často prodělečné a  jejich fungo-
vání musí podporovat obce. 
V některých krajích mohou pro-
vozovatelé požádat o  dotaci 
z programu Obchůdek 21+ Mi-
nisterstva průmyslu. Ten má ta-
ké podpořit i  malé prodejny se 
smíšeným zbožím. V  letošním 
kole je v něm připraveno 49,4 mi-
lionu korun. Peníze mohou k po-
krytí výdajů na zaměstnance, ná-
jem, vytápění, osvětlení či připo-
jení k internetu využít provozov-
ny v obcích do 1000 obyvatel, re-
spektive do 3000, kdy v jednotli-
vých částech obce nežije více než 
1000  lidí. Příjem žádostí byl 
ukončen 15.  dubna. Jeden kraj 
může podle MPO získat nanej-
výš 3,8 milionu korun a prodejna 
130 000 korun. 
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Zásadní je vývoj...

Malých prodejen meziročně ubylo
Počet malých prodejen se smíšeným zbožím loni v České republice dále meziročně klesl, a to o 137 na 11 701. Za poslední čtyři roky je tak těchto 
obchodů s rozlohou do 400 metrů čtverečních téměř o čtyři stovky méně. Ve srovnání s rokem 2017 pak ubylo více než 2000 malých prodejen a proti 
roku 2007 se jejich počet snížil asi o 4600. S odkazem na data agentury NIQ o tom informovala Asociace českého tradičního obchodu (AČTO). Úbytek 
je patrný zejména v případě těch prodejen, které nejsou součástí žádné sítě.

Prvé sa už tradične zbierali 
ozimné jačmene, repka a  skoré 
odrody pšenice. Poľnohospo-
dárom však robí starosti po-
časie, ktoré je od jesene minulé-
ho roka mimoriadne nestabilné 
a  nevyspytateľné. Slnečné jarné 
dni striedali intenzívne dažde 
a  krupobitie. V  miestach, kde 
bolo v zime a na jar výrazný nad-
bytok vody, hrozí nerovnomerné 
zretie, ktoré skomplikuje žatvu. 
Podmočené obilniny sú ešte ne-
zrelé, suché už vhodné na žatvu. 
Navyše, v  podmočených poras-
toch sa vyskytujú škodcovia 
a choroby, napríklad múčnatka. 
Vo viacerých regiónoch význam-
ne poškodili, alebo úplne zničili 
úrodu hraboše. Podľa Zväzu 
pestovateľov obilnín by sme aj 
napriek počasiu, škodcom 

a  chorobám mohli dosiahnuť 
5 ročný priemer úrod, mimoria-
dne rekordné úhrny zrážok na 
mnohých miestach však budú 
mať vplyv nielen na kvantitu, ale 
najmä na kvalitu obilnín.

Tradičný žatevný výjazd sa 
tento rok uskutočnil v  Sloven-
skej Novej Vsi v  Trnavskom 
okrese a jeho termín bol prelože-
ný kvôli osobnej účasti premiéra 
Róberta Fica, ktorý spoločne 
s  ministrom pôdohospodárstva 
a rozvoja vidieka Richardom Ta-
káčom a zástupcami SPPK na-
vštívili tento poľnohospodársky 
podnik.

Predseda SPPK Andrej Gajdoš 
uviedol: „K zberu obilnín pristu-
pujeme s  veľkou pokorou a  ne-
máme veľké očakávania. Nasle-
dujúce dni môžu priniesť opti-

málne počasie, ale aj katastrofu 
v  podobe zahorenia obilia, ale 
napr. aj úplné zničenie porastov 
vplyvom poľahnutia, ľadovca či 

prívalových dažďov,“ a  dodal: 
„Žatva je v plnom prúde, každá 
hodina zostávajúca do zberu 
ovplyvňuje výsledok žatvy 

a  hlavne, až v  skladoch bude 
možné konštatovať výšku úrody 
a  to nehovoríme ešte o  cene, 
ktorú značne ovplyvňuje do-
stupnosť lacného obilia z Ukra-
jiny na európsky trh, hoci k nám 
sú dovozy zakázané.“ 

Podľa slov predsedu vlády SR 
Roberta Fica  bude Slovensko 
naďalej trvať na zákaze dovozu 
niektorých agrokomodít z Ukra-
jiny na svoj trh. Pripomenul, že 
na tému týchto dovozov hovoril 
s  ukrajinským premiérom De-
nysom Šmyhaľom. „Povedal 
som mu, že chápeme, že Ukraji-
na má problém a potrebuje po-
moc. Sme pre vás pripravení vy-
tvoriť koridor cez Slovensko, 
ktorý zabezpečí vývoz ukrajin-
ských poľnohospodárskych pro-
duktov. Pokiaľ však ide o  ich 

umiestňovanie na území Slo-
venska, tak toto principiálne od-
mietame, pretože musíme chrá-
niť slovenských poľnohospodá-
rov,“ zdôraznil Fico.

V súvislosti s budúcou integrá-
ciou Ukrajiny sa podľa ministra 
Takáča bude musieť zmeniť pes-
tovateľská orientácia sloven-
ských poľnohospodárov. „Slo-
venskí poľnohospodári sa budú 
musieť zamyslieť a následne di-
verzifikovať svoju produkciu, čo 
bude spočívať vo výraznejšej 
orien tácii na špeciálnu rastlinnú 
a živočíšnu výrobu. Poľnohospo-
dári budú musieť pestovať viac 
ovocia, zeleniny a zvyšovať stavy 
hospodárskych zvierat,“ dodal 
minister Takáč.

Malvína Gondová

Zrážky ovplyvnili najmä kvalitu 

Žatva je v plnom prúde, každá hodina zostávajúca do zberu 
ovplyvňuje výsledok FOTO  Archív 
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